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ב
שנה האחרונה עלו לישראל 40 
אלף איש לא יהודים, יותר מכל 
20 השש -האנשים שהתגיירו ב-
מספר  ב-ארץ",  האחרונות  נים 
המומחה לעלייה והגירה, ד"ר נתנאל 
פישר, ממנסחי מתווה הגיור של שר 
הדתות היוצא מתן כהנא. לדב-ריו, כל 
חוק גיור - גם המקל ב-יותר - יקרוס 
אל מול המציאות הנוכחית שב-ה "דלת 

הכניסה למדינה פרוצה לחלוטין".
ב-יט משילות,  כמו  רב-ות  שסוגיות 
שחון, יוקר המחייה וזהות יהודית מע
שסיקות את חב-רי הקואליציה המסת

מנת, אולם השארת הפירצה הפתוחה 
הנכד ב-חוק השב-ות  ואי תיקון סעיף 
מסופה  פחות  ללא  להוב-יל  עלולים 

סעיף הנכד בחוק השבות נשמע 
כמו עוד הזדמנות לחילופי מהלומות 

פוליטיות • אבל מומחים מזהירים 
מהשפעותיו, שעלולות לדבריהם 

לשלול את קיומה של ישראל כמדינה 
יהודית • ח"כ עמיחי אליהו: "חרפה 

שעד היום לא עסקו בזה. את כל 
העבודה החלמאית נצטרך לתקן" 

  משה ויסטוך

של ישראל כמדינה יהודית.
ב-ריה"מ  ממדינות  העולים  "מספר 
מסך  גדול  האחרון  ב-עשור  לשעב-ר 

שמספר העולים מכל שאר העולם, ומ
תוכם רק 36% הם יהודים. משנת 2020 
מוסיף  ל-28%",  קטן  היהודים  שיעור 

למדי מהמרכז  שרקי  יונה  ד"ר  שעו"ד 
שלישים  כשני  "כלומר,  הגירה.  ניות 
נוב-ע  מכאן  יהודים.  אינם  מהעולים 
חלק גדול משחיקת הרוב- היהודי ב-ארץ. 
שיעור  ירד  האחרונות  השנים  ב--35 

היהודים ב-ישראל מ-84% ל-73%".
 זה לא בגלל הילודה הערבית?

היהודית  הילודה  "לא. מאז 2015, 
לא  כב-ר  זה  הערב-ית.  את  עוקפת 
ב-מדינה.  הדמוגרפי  למאזן  רלוונטי 
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ב-עק נוצרת  היהודי  הרוב-  ששחיקת 
ב-ות עלייה ב-קצב- מסחרר של קב-וצת 
'האחרים', אלה שהם לא יהודים ולא 
ערב-ים - אלה שעלו מכוח מה שנקרא 

'סעיף הנכד' ב-חוק השב-ות".

שיקולים מלפני 50 שנה
השש חוק  נחקק   1950  ב-שנת

כל   - ב-ו  העיקרי  הסעיף  ב-ות, שלפי 
שהיהודים היו זכאים לעלות לארץ. כע

'מיהו  ב-סוגיה  ב-ג"ץ  דן  שנים   20 ב-ור 
של  נכד  או  ב-ן  גם  כי  וקב-ע  יהודי' 
גם  כלומר,  הלאום.  לב-ן  ייחשב-  יהודי 
אדם שאינו יהודי על פי ההלכה, זכאי 
לעלות לארץ מכוח העוב-דה שאב-יו או 
סב-ו יהודים. ב-עקב-ות פסיקה זו נחקק 
4א' לחוק השב-ות, שהרש  ב-כנסת סעיף
חיב- את מעגל הזכאים לעלות לישראל 

וכונה לימים "סעיף הנכד".
הייתה  ב-זמנו  "הלוגיקה  שרקי: 
אחד,  אדם  רק  שיש  מכך  שכתוצאה 
אז כדי  יהודי, שזכאי לעלות לארץ, 
יצטרך  הוא  הציוני  החזון  את  לממש 
ב-עקב-ות  לכן  ממשפחתו.  להיקרע 
 1970 ב-שנת  הוסיפו  ב-ג"ץ  התערב-ות 
סעיף לחוק שמעניק זכאות עלייה גם 
לב-נו ולנכדו שאינם יהודים. סעיף זה 
יצר חמש קב-וצות זכאי עלייה, שגם 
הן מלאות ב-אנשים שאינם יהודים - 

ב-ת הזוג של העולה, ילדו וב-ת זוגתו, 
והנכד וב-ת זוגתו.

"כשהמחוקק הוב-יל את תיקון חוק 
השב-ות ב-עקב-ות החלטת ב-ג"ץ, לנגד 
וזו  אסטרטגית,  נקודה  עמדה  עיניו 

שהדמוגרפיה אל מול האוכלוסייה הע
אז  היה  הערב-ית  הילודה  קצב-  רב-ית. 
הסכנה  היהודית,  מאשר  יותר  גדול 

שהדמוגרפית הוב-ילה לכך שיצרו קב-ו
צה חדשה ב-ארץ מתוך מחשב-ה שאם 
לפחות  יהודית,  עלייה  מספיק  אין 

יוב-טח רוב- שאינו ערב-י ב-ישראל". 
שאלא ששני המומחים גורסים כי הנ

שנים  יוב-ל  לפני  נכונות  שהיו  סיב-ות 
אינן רלוונטיות ב-ימינו, והדב-ר מצריך 

את צמצום ואף ב-יטול סעיף הנכד. 

המתגב-שת,  ב-קואליציה  ב-כירים 
שב-הם השרים המיועדים ב-צלאל סמוט

ריץ' ואיתמר ב-ן גב-יר וגם חב-רי כנסת 
עמדתם  את  הב-יעו  כב-ר  מהליכוד, 
ולפיה יש לב-טל את הסעיף המדוב-ר, 
אולם נראה שהמשימה לא תהיה קלה. 
ב-ריאיון לרשת NBC נשאל ב-שב-וע 
שעב-ר ראש הממשלה המיועד ב-נימין 
נתניהו על שינוי חוק השב-ות ואמר: 
הנכד  מניח שסעיף  אני  דיון.  "נקיים 

ב-חוק השב-ות לא יעב-ור".
לשעב-ר,  והקליטה  העלייה  שר 

אדלש יולי  ח"כ  ציון,  אסיר  ששהיה 
השב-וע  ואמר  יותר  חריף  היה  טיין, 
חוק  "תעזב-ו את  הכנסת:  ב-ימת  מעל 
השב-ות ב-שקט. אני שומע הרב-ה מאוד 
דב-רים  לשנות  הצורך  על  דיב-ורים 
ב-עוד  יקרה,  זה  אם  הנכד.  ב-סעיף 
ב-מדינת  שב-ות  חוק  אין  שנים  חמש 
וזו  להתאזרח  יוכל  אחד  כל  ישראל, 

תהיה מדינת כל אזרחיה".

דלת הכניסה פרוצה לחלוטין
ד"ר פישר, העומד גם ב-ראש החוג 
האקדמי  ב-מרכז  ציב-ורית  למדיניות 
שערי מדע ומשפט, אומר כי הסוגיה 

היש ב-שיח  נפח  מספיק  תופסת  שלא 
מדוע  להב-ין  מצליח  לא  "אני  ראלי. 
הנושא הזה לא עומד ב-ראש מעייניה 
כמו  לפחות  הדתית,  הציונות  של 

המש ומערכת  ההתיישב-ות  שהחינוך, 
פט. זה נושא קריטי לעתידו של העם 
אני  המדינה.  של  ולעתידה  היהודי 
מתפלא על הפוליטיקאים שלא שמים 

את זה ב-ראש סדר העדיפויות.
את  הקדשתי  האחרון  "ב-עשור 
ממנסחי  הייתי  הגיור.  לנושא  עצמי 
כהנא,  למתווה  שהפך  הגיור  חוק 
הצעת  ב-כתיב-ת  נסים  למשה  וסייעתי 

שחוק הגיור שלו, מתוך תפיסה שהעו
 לים הלא יהודים הם חלק מאיתנו - 

"בשנת ה-100 
למדינה יחיו כאן מיליון 
לא יהודים שאינם 
ערבים". למצולמים 
אין קשר לכתבה

שני שליש מהעולים 
בעשור האחרון 
אינם יהודים. פישר 
)מימין( ושרקי
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ד"ר נתנאל פישר: אני לא מצליח להבין איך הנושא הזה 
לא עומד בראש מעייניה של הציונות הדתית, לפחות 

כמו החינוך, ההתיישבות ומערכת המשפט. זה קריטי. 
איך לא שמים את זה בראש סדר העדיפויות?
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רוב-ם מזרע ישראל, וצריך למצוא את 
כדי  ב-יותר  הטוב-ה  ההלכתית  הדרך 
שיוכלו להשתלב- ולהיות חלק מהעם 

היהודי ב-אופן מלא. 
אותו  של  השני  הצד  זאת,  "עם 

שמטב-ע הוא לצמצמם את דלת הכני
הרב-ה  שנשקיע  להיות  יכול  לא  סה. 
דלת  אב-ל  ב-גיור,  נכונים  מאמצים 

שהכניסה לישראל תהיה פרוצה לחלו
טין ב-אמצעות חוק השב-ות".

לישראל  עלו  יהודים  לא  כמה   
במהלך השנים מכוח סעיף הנכד?
הע נתוני  את  מסתירה  ש"המדינה 

לייה הלא יהודית. לגורמים שונים יש 
ככל הנראה אינטרס לא לחשוף את 

וחב-ריי  אני  ולכן  לציב-ור,  הנתונים 
עושים מאמצים רב-ים למצוא ולפרסם 
אותם. ממחקר ראשוני שלי עולה כי 
ככל שעוב-ר הזמן, יותר ויותר עולים 
רחוקות  קירב-ה  מדרגות  יהודים  לא 
עולים לישראל. ב-תחילת שנות ה-90 
יהודים היו ב-ני  מרב-ית העולים הלא 
וילדים קרוב-ים מדרגה ראשונה,  זוג 

והמעגל התרחב- ב-שנים האחרונות".
 כמה לא יהודים יש כיום בעולם 

שהם בעלי זכאות לעלות לארץ?
מיליון  כעשרה  יש  היום  "כב-ר 
זכאי עלייה לא יהודים ב-עולם. ב-כל 
הזכאים  היהודים  מספר  שעוב-ר,  יום 
הלא  ומספר  קטן,  לישראל  לעלות 
עם  שמתחתן  יהודי  כל  גדל.  יהודים 
לממוצע  זכאות  מקנה  יהודייה  לא 

לע נוספים  יהודים  לא  עשרה  ששל 
ב-יותר  הגב-וה  השיעור  לארץ.  לות 
נמצא ב-מדינות חב-ר העמים, כי שם, 

שכתוצאה מהמשטר האנטי-יהודי, ני
ב-אמצע  כב-ר  החלו  מעורב-ים  שואים 

המאה ה-20".

שרקי מוסיף כי "לפני כ-20 שנה 
קב-עה  וההגירה  האוכלוסין  רשות 
קוב-ע  הוא  הנין.  נוהל   - חדש  נוהל 
לישראל  מגיע  יהודי  של  נכד  שאם 
שלו,  הילד  עם  יחד  להגיע  ורוצה 
יוכל  הוא  היהודי,  של  הנין  כלומר 
לעשות זאת ולקב-ל מעמד. זה היגיון 

שמעוות, שמתב-סס על הרצון לא לק
רוע את משפחות, אב-ל למעשה יוצר 
ב-כל  ומתרחב-.  מתגלגל  נכד  סעיף 

פעם הגב-ול נחצה מחדש".

 אז מה הפתרון?
ש"לתקן את החוק על ידי ב-יטול הז

כאות לנכד. מוב-ן שיהודי יוכל לעלות 
לארץ, וכך גם אשתו וילדיו, אב-ל את 

הפירצה צריך לסתום מהנכד".
פישר: "המדינה צריכה לצמצם ב-יד 
אחת את דלת הכניסה לישראל, וב-יד 
השנייה להגדיל את אפשרויות הגיור 
כהלכה. יש הב-דל ב-ין קרוב-ים מדרגה 

שראשונה לקרוב-ים רחוקים יותר, של
דעתי לא צריכים להיות זכאי עלייה. 

המצב- הנוכחי אינו הגיוני".
הנכד  סעיף  לביטול  המתנגדים   
השבות  בחוק  שינוי  שכל  טוענים 

יפגע בקשר עם יהדות ארה"ב.
"אין  פישר.  קוב-ע  נכון",  לא  "זה 
נכדים של יהודים שעולים מארה"ב-. 
מצפה  אני  לכן,  קיים.  לא  פשוט  זה 
ליהודי  שיסב-ירו  הליב-רלים  מחב-ריי 

שהתפוצות שאין להם שום סיב-ה לח
שוש משינוי חוק השב-ות".

שבט חדש שיערער אותנו
הסוגיה  את  להעלות  שמנסה  מי 
ח"כ  הוא  הפוליטי  היום  סדר  על 
"זה  יהודית.  מעוצמה  אליהו  עמיחי 
אומר  הוא  מאוד",  חשוב-  חוק  תיקון 
ל'שב-יעי'. "אם לא ניגע ב-נושא הזה, 
נמצא את עצמנו עם דלת מסתוב-ב-ת 
שאין  אנשים  המוני  לכאן  שמעלה 
מהעם  חלק  להיות  עניין  שום  להם 
היהודי. זו חרפה שמדינת ישראל לא 

הח העב-ודה  כל  את  ב-נושא.  שעסקה 
לתקן,  צריכים  אנחנו  הזאת  למאית 
והתיקון הראשוני והיסודי הוא סעיף 
ב-צורה  אותו  לשנות  אפשר  הנכד. 

שתהיה מקוב-לת על הרוב-".
 יש כבר פעולות במישור המעשי?
הקליטה  שר  עם  ב-שיחות  "אני 
לגב-ש  ומנסה  סופר,  אופיר  המיועד 
לב-יטול  ב-כנסת  רחב-ה  קואליציה 
שלוקח  תהליך  זה  אב-ל  הנכד.  סעיף 
זמן. אם נהיה מספיק נחושים, נצליח 

לשנות אותו".
לא  הנכד  סעיף  אם  יקרה  ומה   

ישתנה?
לא  שנה   70 "ב-עוד  שרקי:  ד"ר 
תהיה  ישראל  שמדינת  לדרוש  נוכל 
יהודית ודמוקרטית, כי לא יהיה רוב- 
הדמוגרפיים  השינויים  ב-ארץ.  יהודי 
גדולה.  והסכנה  משמעותיים,  יהיו 

המספרים לא משקרים".
שונות,  תחזיות  "לפי  פישר:  ד"ר 
יחיו  ישראל  למדינת  ה-100  ב-שנת 
ב-ה מיליון לא יהודים שאינם ערב-ים. 
הנשיא  ב-מונחי  למעשה,  ייצרו  הם 

ישרא שב-ט  ריב-לין,  ראוב-ן  שלשעב-ר 
לי חדש שיערער את הלכידות שלנו 
מעורב-ים.  ב-נישואים  לקפיצה  ויב-יא 
ב-טוחים  להיות  נוכל  לא  ואתה  אני 

שהנכדים שלנו יהיו יהודים". •

ח"כ יולי אדלשטיין: תעזבו את חוק השבות בשקט. 
אני שומע דיבורים על הצורך לשנות את סעיף הנכד. 

 אם זה יקרה, בעוד חמש שנים אין חוק שבות, 
כל אחד יוכל להתאזרח וזו תהיה מדינת כל אזרחיה

הפעילות 
הפרלמנטרית 
החלה. ח"כ אליהו 
לצד חוק השבות 
המקורי מ-1950
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